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PROTOKÓŁ NR XV/2008 

z XV sesji Rady Gminy Wierzchlas, która odbyła się w sali konferencyjnej 

Urzędu Gminy dnia 24 kwietnia 2008 roku. 

Początek posiedzenia o godz. 9
00   

do 11
40

. 

 

Ustawowa liczba radnych: 15 

Obecnych przy otwarciu sesji było 15  radnych. 

 

W sesji udział wzięli radni: 

1. Artur Piosczek   - Przewodniczący Rady Gminy 

2. Karol Sakowski   - Wiceprzewodniczący Rady Gminy 

3. Jerzy Cieślak   - Członek Komisji RLiOŚ 

4. Marcin Kowalczyk  - Członek Komisji OZKiS 

5. Józef Krzeszowski   - Członek Komisji Rewizyjnej 

6. Ilona Kucharczyk   - Członek Komisji OZKiS 

7. Marek Leszczyk   - Członek Komisji RLiOŚ 

8. Jacek Młynarczyk                   - Przewodniczący  Komisji RLiOŚ 

9. Anna Olejnik   - Członek Komisji OZKiS 

10. Paweł Pakuła   - Członek Komisji Rewizyjnej 

11. Barbara Puczkowska  - Członek Komisji Rewizyjnej 

12. Bożena Przybyła   - Przewodniczący Komisji OZKiS 

13.  Jan Sarowski   - Członek Komisji Rewizyjnej 

14.  Maria Smolarek   - Przewodniczący Komisji Rewizyjnej 

     15. Ryszard Świątek   - Członek Komisji RLiOŚ 

 

Spoza rady w sesji uczestniczyli: 

1. Krzysztof Bednarek  - Wójt Gminy 

2. Leszek Gierczyk   - Sekretarz Gminy 

3. Teresa Nowak   - Skarbnik Gminy 

4. Bożena Bąk                            - Inspektor ds. Gospodarki gruntami 

5. Agnieszka Leszczyk               -  Referent ds. Ochrony Środowiska 

6. Zenon Świgoń                        -   

7. Krystyna Buczkowska  - Sołtys wsi Kraszkowice 

8.  Leon Makielak   - Sołtys wsi Wierzchlas A 

9.  Wiesław Kapica   - Sołtys wsi Wierzchlas B 

10.  Jerzy Włodarczyk   - Sołtys wsi Strugi 

11.  Zbigniew Wołowiec  - Sołtys wsi Jajczaki 

12.  Jan Błaszczak   - Sołtys wsi Łaszew 

13.  Rafał Mostowy   - Sołtys wsi Łaszew Rządowy 

14.  Andrzej Stasiak   - Sołtys wsi Przywóz 

15.  Tadeusz Ignasiak    - Sołtys wsi Mierzyce 

16. Wójcik Leszek                        - Sołtys wsi Broników 
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Porządek  obrad: 

1. Otwarcie XV sesji Rady Gminy. 

2. Przyjęcie porządku obrad. 

3. Przyjęcie protokołu XIV sesji Rady Gminy Wierzchlas. 

4. Sprawozdanie Wójta z działalności między sesjami Rady Gminy Wierzchlas. 

5. Podjęcie uchwał w sprawie: 

a) przyjęcia sprawozdania   z wykonania  budżetu Gminy Wierzchlas za 2007 

rok i udzielenie absolutorium Wójtowi Gminy 

b) zmian w budżecie Gminy Wierzchlas  

c) podziału nadwyżki budżetowej 

d) wyrażenia zgody na zawarcie porozumienia z Powiatem Wieluńskim w 

sprawie realizacji zadań inwestycyjnych. 

e) aktualizacji koncepcji gospodarki wodno-ściekowej. 

f) ustalenia wysokości składek członkowskich Stowarzyszenia Lokalna Grupa 

Działania „Jurajska Kraina Warty” 

g) rozpatrzenia skargi na działalność kierownika GOPS w Wierzchlesie  

6. Interpelacje, wolne wnioski i zapytania. 

7.  Zakończenie obrad  XV sesji Rady Gminy Wierzchlas.   

 

Przebieg obrad 

 

Punkt 1 

Otwarcie XV sesji Rady Gminy. 

Przewodniczący  Rady Gminy Artur Piosczek powitał radnych, sołtysów                 

i Panią sołtys, oraz pracowników Urzędu Gminy. Stwierdził, że na sesji 

uczestniczy 15 radnych, co stanowi kworum, przy którym może obradować               

i podejmować uchwały Rada Gminy.   

 

Punkt 2 

Przyjęcie porządku obrad. 

Przewodniczący Rady Gminy powiedział, że radni i sołtysi otrzymali porządek 

obrad, w zawiadomieniach.  

Przewodniczący poinformował, że należy wprowadzić zmiany do porządku 

obrad, a mianowicie w Punkcie  5 podpunkt  wprowadza się  podpunkt g) 

dotyczący rozpatrzenia skargi na działalność GOPS w Wierzchlesie. Po 

przeprowadzonych konsultacjach z Panem Wójtem i Sekretarzem  Rada Gminy 

musi dać odpowiedź do Łódzkiego Urzędu Wojewódzkiego w formie uchwały 

w związku z tym należy taką uchwałę podjąć. Ponadto temat ten omawiany był 

na posiedzeniach Komisji. 
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W związku z tym zapytał, czy są uwagi do zmian w porządku obrad. Ponieważ 

nie było uwag do przedstawionego porządku poddany został pod głosowanie              

i przyjęty jednogłośnie wraz z wprowadzonymi zmianami. 

W głosowaniu uczestniczyło 15 radnych. 

 

Punkt 3 

Przyjęcie protokołu XIV sesji Rady Gminy Wierzchlas.  

Przewodniczący Rady Gminy poinformował, że protokół poprzedniej sesji był 

wyłożony i każdy radny mógł się z nim zapoznać, po czym zapytał czy są jakieś 

uwagi do protokołu? 

Nie było żadnych uwag, w związku z tym protokół został poddany pod 

głosowanie i przyjęty jednomyślnie.                                           

W głosowaniu uczestniczyło 15 radnych. 

 

Punkt 4 

Sprawozdanie Wójta z działalności miedzy sesjami Rady Gminy 

Wierzchlas. 

Przewodniczący Rady Gminy poprosił Wójta o odczytanie informacji od dnia   

od 27 marca  2008r. do. 24 kwietnia 2008r,  które stanowi załącznik nr 2 do 

protokołu.  

Przewodniczący zapytał czy są uwagi do przedstawionej przez Wójta 

informacji. 

Wiceprzewodniczący Karol Sakowski zwrócił się do Wójta z pytaniem 

odnośnie inwestycji na ulicy Południowej w Wierzchlesie dotyczącej 

wykonywanego tam parkingu przy posesji Pan Księżuka. Spytał również czy ten 

projekt był wcześniej konsultowany z Panem Księżukiem dlatego, że obecnie 

pojawiają się zastrzeżenia i zarzuty odnośnie innego wykonania. 

Wójt wyjaśnił, że obecnie trwają prace przy budowie chodnika na ulicy 

Południowej, a drugi etap będzie wykonanie płyty parkingowej. Po  wykonaniu 

płyty parkingowej Starostwo Powiatowe  - Powiatowy Zarząd Dróg wykona 

ścieki i  nawierzchnię asfaltową na odcinku 250 metrów. Zaproponował aby 

poczekać do momentu zakończenia prac i wówczas ocenić efekt pracy w tych 

trzech zakresach  dlatego, z teraz za wcześnie o tym mówić. Osoba, która 

wykonywała projekt jest również inspektorem nadzoru tej inwestycji  i w każdej 

chwili jest do dyspozycji, natomiast kierownikiem budowy jest Inspektor 

Urzędu gminy Mirosław Kinas. 

 

Radny Józef Krzeszowski powiedział, że jeśli Rada Gminy miała by 

możliwość zapoznania się z projektem wcześniej lub był on Radzie Gminy 

przedstawiony to wówczas można by było uniknąć niepotrzebnych pretensji                

i protestów, i niepotrzebnego całego zamieszania. Wykonanie tego projektu jest 

realizowane zgodnie z projektem,  nie można zmienić ponieważ przygotowana 

jest dokumentacja powolnie na budowę , jednak przy dobrym układzie                       
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i relacjach  między jedną i drugą stroną. Koncepcja wykonania zadania podana 

była przez inwestora i według tego projektant wykonał projekt.  Nie można mieć 

pretensji do projektanta, jednak jak się to zakończy i rozstrzygnie to 

niewiadomo. Radny jest przekonany w mądrość i roztropność Rady Gminy, że 

kiedy miała by możliwość wglądu do projekt to  zgłosiła by swoje uwagi do 

tego zadania.  Przy nowo budowanym chodniku znajduje się jedyny na terenie 

Gminy Wierzchlas obiekt użyteczności publicznej, dostosowane dla osób 

niepełnosprawnych  drzwi wejściowe. Jeśli sprawa załatwiona by była 

polubownie, nie powstałoby takie zamieszanie. 

Wójt wyjaśnił, że wszelkie naciski na projektanta w tym zakresie,                              

a zaprojektowane jest wszystko zgodnie ze sztuką budowlaną drogową i tak jest 

obecnie wykonywane . Projektant jest wysokiej klasy fachowcem.  Wykonał za 

pieniądze projekt i nadzoruje wykonanie tego projektu. 

Przy wykonywanej inwestycji prowadzona jest działalność gospodarcza                     

i osobom tym chodzi, aby ten parking miał taki wygląd jak poprzednio, aby 

samochody ustawiały się tak jak chcą, a także żeby wjeżdżały ciągniki                      

z przyczepami i samochody ciężarowe. Powstanie jednak nowoczesny parking, 

wyznaczone będą stanowiska  parkingowe, oznaczone innym kolorem kostki. 

Natomiast dziś odbyła się rozmowa na temat skwerów, które zagospodarowuje 

każdy sam na wysokości  swojej działki. Jest to według uznania każdego 

właściciela. Materiału wykorzystywane jest tyle materiału tyle, ile jest 

potrzebne.     

 

Radny Józef Krzeszowski stwierdził, że odpowiedź Wójta go nie zadawala                  

i nie satysfakcjonuje, bowiem nie oczekiwał takiej odpowiedzi. Powiedział, że 

nie podważa autorytetu projektanta. Projektant  zaprojektował na podstawie 

wcześniej opracowanej koncepcji. Wykonał projekt w myśl najnowocześniejszej 

sztuki budowlanej drogowej  i stworzył  taki parking odpowiadający wszystkim 

normom  najnowocześniejszej budowli parkingowej.  Koncepcja, która 

zgłaszana była przez inwestora jest jedyną słuszną drogą inwestora. 

Wójt wyjaśnił, że jest to nieprawda dlatego, że projektant wymyślił  ten projekt, 

a nie gmina. Gmina posłuchała  człowieka, który się na tych sprawach zna i za 

to otrzymał pieniądze.  

Przewodniczący Rady Gminy przerwał dyskusję i  zaproponował, aby  

zorganizować spotkanie zainteresowanych radnych z projektantem, który  to 

może będzie miał silniejszą argumentację, by przekonać radnych, że inwestycja 

wykonywana jest zgodnie z przepisami oraz umówić na spotkanie. 

Wójt wyraził zgodę na zorganizowanie spotkania radnych z projektantem. 

Radny Jacek Młynarczyk powiedział, że są już daleko posunięte prace przy 

budowie chodnika i cała dyskusja nie ma sensu. Zdaniem radnego, poprzez 

budowanie parkingu w takiej formie jak przedstawia projekt Wierzchlas stracił 

wiele miejsc parkingowych, dlatego, że największy jest tam ruch samochodów 
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w okresie „Święta Zmarłych” i ustawiało się tam mnóstwo samochodów,                   

co obecnie nie będzie możliwe, bowiem będzie tylko jeden rząd pojazdów. 

Wójt powiedział, że jest to nieprawda , że będzie mniej miejsc parkingowych 

dlatego, że jest za mały teren, aby wykonać parking dwustronny. Wykonanie 

chodnika ma służyć bezpieczeństwu pieszych, żeby mogli się swobodnie 

poruszać. 

 

Radny Karol Sakowski również był za zorganizowaniem wspólnego spotkania 

projektanta, Wójta i Radnych z Wierzchlasa oraz Pana Księżuka i wówczas 

dojść do kompromisu. 

Wójt stwierdził, że nie można szukać teraz kompromisu bowiem jest projekt                

i jest już pozwolenie na budowę. Inwestycja musi być realizowana według tego 

planu i nie ma kompromisu. Jedynie można przerwać budowę i  prace przenieść 

na inny teren, a nad tym zadaniem się zastanawiać i wykonać nowy projekt                 

i nowe pozwolenie na budowę.  Wójt podkreślił, że zadanie jest wykonywane 

najlepiej jak może być na tej powierzchni, którą dysponujemy, a ona wcale nie 

jest duża.  

Radny Józef  Krzeszowski powiedział aby nie kruszyć kopi, bowiem parking 

jest parkingiem. Sprawa się rozbija odnośnie wykonania wjazdów na posesje . 

Wójt powiedział, że to wszystko będzie wykonane i jest to zaprojektowane 

zgodnie z przepisami i z prawem budowlanym.  

Przewodniczący Rady Gminy podtrzymał swoje stanowisko aby zorganizować 

spotkanie osób najbardziej zainteresowanych  tym tematem. 

 

Ponieważ nie było więcej uwag do przyjętej informacji,  została ona poddana 

pod głosowanie i przyjęta do akceptującej wiadomości. 

  

Punkt 5 

Podjęcie uchwał w sprawie: 

  

a) sprawozdania z realizacji wykonania budżetu Gminy Wierzchlas za 

2007 rok i udzielenie absolutorium Wójtowi Gminy 
Przewodniczący Rady Gminy – Artur Piosczek poinformował, że wszyscy 

radni otrzymali materiały przed sesją i zapoznali się z treścią sprawozdania oraz 

wnioskiem Komisji Rewizyjnej o udzielenie absolutorium wójtowi. Zagadnienia 

te były szczegółowo omawiane na poszczególnych Komisjach Rady Gminy. 

Przewodniczący zapytał, czy radni zgłaszają uwagi do sprawozdania                        

z wykonania budżetu za rok 2007 oraz opinii Komisji Rewizyjnej. 

Następnie Przewodniczący poprosił Wiceprzewodniczącego Rady Gminy               

o odczytanie uchwały Składu Orzekającego Regionalnej Izby Obrachunkowej         

w Łodzi. 

Wiceprzewodniczący Rady Gminy Karol Sakowski odczytał uchwałę Składu 

Orzekającego Regionalnej Izby Obrachunkowej w Łodzi  Nr IV/12/2008 z dnia 
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14 kwietnia 2008 roku  w sprawie opinii o przedłożonym przez Wójta Gminy 

Wierzchlas sprawozdaniu z wykonania budżetu za 2007 rok. 

Następnie poprosił Przewodniczącą Komisji Rewizyjnej Marię Smolarek                        

o odczytanie wniosku Komisji Rewizyjnej oraz  uchwały  Regionalnej Izby 

Obrachunkowej w Łodzi Nr VI/10/2008 w sprawie wniosku Komisji Rewizyjnej 

Rady Gminy Wierzchlas odnośnie udzielenia absolutorium Wójtowi Gminy.   

Przewodniczący zapytał, czy radni maja uwagi do przedłożonego sprawozdania                  

i odczytanych uchwał. 

Z uwagi na brak uwag ze strony radnych, Przewodniczący stwierdził, że 

sprawozdanie z wykonania budżetu oraz opinia Komisji Rewizyjnej zostały 

przyjęte do akceptującej wiadomości.  

Skarbnik Gminy  Teresa Nowak odczytała projekt uchwały Nr XV/90/2008          

w sprawie przyjęcia sprawozdania Wójta Gminy z wykonania budżetu gminy za 

2007 rok oraz udzielenia absolutorium Wójtowi Gminy. 

Uchwała została poddana pod głosowanie i przyjęta jednomyślnie i udzielone 

zostało absolutorium Wójtowi Gminy Wierzchlas.                                                

W głosowaniu uczestniczyło 15 radnych. 

 

e)  aktualizacja koncepcji gospodarki wodno-ściekowej  

 

Przewodniczący Rady Gminy Artur Piosczek poinformował, że na sesję 

zaproszony został Pan Zenon Świgoń , konsultant i rzeczoznawca ds. ochrony 

wód i gospodarki ściekowej i poprosił radnych o przesuniecie porządku obrad              

i dyskusja na d Punktem 5 podpunkt e) . 

Rada Gminy  wyraziła zgodę na przesuniecie i Przewodniczący udzielił głosu 

Panu Świgoniowi.  
 

Pan Zenon Świgoń powitał wszystkich zebranych Wójta, Radnych i sołtysów                             

i powiedział, że jest gotowy na odpowiedź na każde pytanie dotyczące spraw 

gospodarki ściekowej. Biorąc  pod uwagę zawiłość i złożoność tej  problematyki 

to radni są przygotowani aby zarzucić pytaniami, ponieważ większość spraw 

jest dokładnie opisana. Powiedział, że jest gotowy na udzielanie odpowiedzi. 

Gospodarka ściekowa jest najtrudniejsza, najdroższa ale nie jest to temat, który 

rada ma już uchwalić i wykonać. Są to decyzje podejmowane dla swoich 

wnuków i prawnuków, są to sprawy, których ostateczny kształt widoczny będzie 

za 50 lat. 

 

Sekretarz  Leszek  Gierczyk zadał pytanie odnośnie rodzajów  najczęściej 

występujących  przydomowych oczyszczalni ścieków i jak się to ma do relacji 

z podłożem gleby , zasady ich funkcjonowania koszty takich oczyszczalni. 

 

Pan Zenon Świgoń wyjaśnił, że oczyszczalnia ścieków jest to urządzenie, a nie  
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zbiornik bezodpływowy z rozsączaniem. Nie jest oczyszczalnią ścieków – 

twierdził radny – to jest nieprawda. Zgodnie z Rozporządzeniem z lipca 2006 

roku oczyszczalnia przydomowa ma osiągnąć odpowiedni standard oczyszczani 

ścieków bytowych i  kosztuje powyżej 10 tys. zł.  

Każda gmina w Polsce musi dostosować swoje prawodawstwo miejscowe  do 

wymogów traktatu akcesyjnego i do Ustawy ściekowej. W związku                          

z powyższym  na terenie Gminy Wierzchlas wszystkie Plany Zagospodarowania  

Przestrzennego powinny brzmieć : ,,podłączenie do kanalizacji  tam, gdzie jest 

to planowane, albo oczyszczalnie przydomowe”. Na terenie Gminy Wierzchlas 

nie dopuszcza się szamb. Na terenach szczególnie chronionych jest to 

niedozwolone. 

Powiedział, że przed gminą oprócz budowy oczyszczalni ścieków stoi 

poważniejsze zadanie, które polega na wprowadzeniu do 1 stycznia 2010 roku 

taryfy opłat  za opady deszczu. Przepis mówi o tym, że jeśli ktoś jest zalewany 

przez opady deszczu, to należy się poszkodowanemu odszkodowanie. Według 

przepisu każda woda w zetknięciu z glebą lub inna powierzchnia jest  ściekiem.  

Przed wykonaniem prac związanych z budową oczyszczalni ścieków należy 

wykonać badanie na przepuszczalność gleby. Najpierw należy określić gdzie się 

to opłaca. Oczyszczalnia przydomowa opłaca się w przypadku  zbudowań tam,  

gdzie jest ponad 100 metrów od planowanej sieci kanalizacyjnej.  Nadmienił, że 

1 metr bieżący kanalizacji w gruncie bez przywracania nawierzchni w obecnej 

chwili to podstawowy koszt to 250  - 300 zł. Natomiast w miejscach gdzie 

trzeba wykonać głębokie wykopy  i są bardzo niekorzystne warunki, tam koszt 

może wynieść 500 lub więcej złotych, a trzy lata temu kosztował 150 - 300 zł . 

Opłacalność wykonania przydomowych oczyszczalni należy analizować pod 

kontem kosztów inwestycyjnych  i kosztów eksploatacyjnych minimum na 10 

lat.  Dobry producent i oferent daje gwarancję na lat 10.  Powiedział, że otwarty 

jest na każdą sugestie i  dyskusję merytoryczną  . 

Inwestycję budowy przydomowej oczyszczalni powinny przygotować trzy 

osoby. Przygotowanie powinno polegać na zgłoszeniu robót w Starostwie i faktu 

eksploatacji w gminie, aby usprawnić cały proces oraz dać jednocześnie 

możliwość rzeczywistego nadzoru nad wykonawcami. Zaproponował, aby                 

w tym przedsięwzięciu uczestniczył właściciel, inwestor i przedstawiciel Wójta. 

Może uczestniczyć w przygotowaniu takiej inwestycji osoba z zewnątrz, która 

zna się na prawie i na sprawach technicznych. Należy wykonać test na 

przesiąkliwość gleby, przygotować zgodnie z procedurami wszystkie 

dokumenty, takie jak: mapki, wyrysy, projekty w odpowiedniej odległości oraz 

uwzględnić plany właściciela.  Szczegóły opisane są w aktualizacji koncepcji 

gospodarki wodno- ściekowej. 

Sołtys wsi Przywóz Andrzej Stasiak zapytał, jakie będą faktyczne  koszty 

budowy takiej oczyszczalni ścieków przydomowej bowiem w pierwotnej 

ankiecie podane były od 8-10 tys. Zł, a teraz jest już mowa o najniższej kwocie 

10 tys. Zł. W związku z tym zapytał jakie będą maksymalne koszty. 
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Pan Zenon Świgoń odpowiedział,  że 10 tys. złotych jest to średnia kosztów,                

a maksymalna będzie ok. 12 tys.  Spowodowane jest to inflacją . 

Radny Marek Leszczyk zapytał, czy na koszty wykonania oczyszczalni wpływ 

będzie miał rodzaj gleby? 

Zenon Świgoń odpowiedział, że tak i w opracowaniu  koncepcji ujęte jest to 

jako test perkolacyjny. 

Radny Marek Leszczyk zapytał, czy będą firmy rekomendowane i honorowane  

do wykonania takiej oczyszczalni czy wybór będzie dobrowolny. 

Pan Zenon Świgoń odpowiedział, że znając Pana Wójta to przygotowana 

zostanie dobra specyfikacja na to zadanie, przy tworzeniu którego będzie 

uczestniczył i powiedział, że niedopuszczone zostaną firmy, które  nie będą 

gwarantowały jakości. Podstawowym wskaźnikiem jest żądanie  certyfikatu  na 

wykonanie przydomowych oczyszczalni, a nie zbiorników bezodpływowych. 

Radny Jerzy Cieślak zapytał, czy oczyszczalnię  przydomową będzie można 

wykonać na każdym podłożu i będzie tylko różnica w kosztach. 

Pan Zenon Świgoń odpowiedział, że badanie  przepuszczalności gruntu należy 

wykonać na każdym podłożu, natomiast koszty będą ujednolicone. Po 

przeprowadzeniu każdego badania sporządzany jest protokół podpisany przez 

urzędnika , inwestora oraz właściciela. 

Radna Bożena Przybyła zapytała, w jakiej odległości od  zbiorników wodnych            

( rzeki)   może  być zlokalizowana przydomowa oczyszczalnia . 

Zenon Świgoń odpowiedział, że wg przepisów taka oczyszczalnia może być 

zlokalizowana 1,5 metra od wody.  Ścieków oczyszczonych  nie  można 

odprowadzać do rzeki, dlatego że  w takim przypadku musi być pozwolenie 

wodno-prawne. Jest to skomplikowana procedura i bardzo kosztowna, dlatego 

że musi się odbyć rozprawa wodno-prawna  i przygotowany musi być raport 

oddziaływania na środowisko. 

Wójt zapytał, czy przy małej generacji ścieków i rachunku ekonomicznego nie 

wystarczyłby zbiornik bezodpływowy i wywożenie ścieków do oczyszczalni 

głównej. 

Pan Zenon Świgoń odpowiedział, że jako rzeczoznawca musi stać na straży 

przestrzegania prawa. Wg prawa  Gmina Wierzchlas jest położona  w terenach 

chronionych, a w miejscach gdzie nie można wprowadzić ścieków do 

kanalizacji, należy stworzyć podobny stan oczyszczania ścieków, czyli żaden 

zbiornik bezodpływowy nie oczyści ścieków. Powtórzył, że na terenach 

chronionych gdzie nie można podłączyć się do kanalizacji, należy stworzyć inne 

systemy oczyszczania ścieków. W miejscach gdzie nie ma obszarów 

chronionych, mogą powstać zbiorniki bezodpływowe i wówczas można 

wywozić ścieki do oczyszczalni.  

 Wójt powiedział, że obecnie Starostwo Powiatowe wydaje pozwolenia                        

w terenach Załęczańskiego parku Krajobrazowego jak również obejmuje gminę 

program NATRURA 2000 i na ten obszar mieszkańcy otrzymują pozwolenia na 

budowę szamb. . Zapytał kiedy zostanie to przerwane. 
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Pan Zenon Świgoń wyjaśnił, że jeśli jest taka sytuacja to Starosta i jego 

pracownicy nie przestrzegają prawa. Kiedy się zorientują  to będzie już za późno 

i wówczas będą próbowali zrzucić winę na kogoś innego.  

 

Ponieważ nie było więcej uwag ani pytań, Przewodniczący Rady Gminy Artur 

Piosczek poprosił Agnieszkę Leszczyk o odczytanie projektu uchwały Nr XV/ 

94/2008 Rady Gminy Wierzchlas z dnia 24 kwietnia 2008 roku zmieniającą 

uchwałę Nr XXI/165/2005 z dnia 29 kwietnia 2005 roku. Następnie uchwała 

poddana została pod głosowanie i przyjęta jednomyślnie. W głosowaniu 

uczestniczyło 15 radnych.  

 

Ogłoszono 10 minut przerwy.  

Po przerwie wznowiono obrady 

 

b)  zmian w budżecie Gminy Wierzchlas w 2008 roku. 

 

Wprowadzenia do tematu dokonała Skarbnik gminy Teresa Nowak                                      

i powiedziała, że temat ten omawiany był szczegółowo na posiedzeniach 

komisji. Jest to zwiększenie i zmniejszenie  dochodów i wydatków. Nie było 

żadnych uwag do tematu,  jednak Skarbnik powiedziała, że wszystkie zmiany 

nie były omawiane na wszystkich Komisjach i tak w dziale 750  wprowadza się 

nową inwestycje - zakup ciągnika i ładowacza czołowego za kwotę 153.000 zł,         

a zmniejsza się dział 900 oczyszczalnie ścieków. Poza tym nie były 

wprowadzane inne zmiany. 

 

Ponieważ nie było pytań ani uwag Przewodniczący poprosił Skarbnik Gminy             

o odczytanie projektu uchwały Nr XV/91/2008 w spawie zmian w budżecie 

gminy Wierzchlas. Następnie uchwała poddana została pod głosowanie                    

i przyjęta jednomyślnie. W  głosowaniu uczestniczyło 15 radnych.  

 

c) Zmian w budżecie  gminy Wierzchlas – podział nadwyżki budżetowej za 

2007 rok.  

 Wprowadzenia do tematu dokonała Skarbnik Gminy i poinformowała, że 

nadwyżka budżetowa za 2007 rok  składa się z ponadplanowych dochodów                   

w kwocie 133.283,98 zł oraz z niewykorzystanych wydatków kwocie 

621.809,55. Łączna nadwyżka budżetowa za 2007 rok stanowi kwotę 

755.093,53 zł. Szczegółowy podział został przedstawiony na poszczególnych 

posiedzeniach Komisji. Pani Skarbnik zwróciła się do radnych o przedstawienie 

uwag bądź zapytań. 

 

Przewodnicząca Komisji Rewizyjnej  Maria Smolarek powiedziała, że na 

ostatniej  sesji opiniowano i  składano wnioski. Był również wniosek Orkiestry 

Strażackiej dotyczący dofinansowania do zakupu mundurów i wówczas Rada 
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Gminy podzieliła to dofinansowanie na dwie części. Jednak po pewnych 

przemyśleniach zaproponowała, aby na zakup mundurów  przeznaczyć całość 

środków i teraz dołożyć im jeszcze 1.700 zł, ponieważ nie są to duże środki. 

 

Radny Karol Sakowski zwrócił się do Wójta z pytaniem dotyczącym 

inwestycji na ul. Łąkowej. Na zadanie to zaplanowane były środki w wysokości  

230.000 zł, inwestycja kosztowała 166.000 zł z czego pozostało 84.000 zł.               

Wójt obiecał w październiku ubiegłego roku, że będzie kontynuowana 

inwestycja i zapytał, czy z zaoszczędzonych tych środków w nadwyżce nie 

można byłoby wyasygnować pieniędzy na to zadanie. Jednak                                     

w zaproponowanym podziale nadwyżki nie ma zaplanowanych środków na 

kontynuacje inwestycji na ulicy Łąkowej i czy sprawiedliwym wobec 

mieszkańców byłoby przeznaczenie im tych środków. 

 

Wójt  wyjaśnił,  że zasada jest taka, iż wszystkie środki traktowane są globalnie 

na całą gminę i na wszystkie inwestycje drogowe. ponieważ nie są to pieniądze 

znaczone i tak są traktowane. Jeśli środki nie są wygospodarowane na budowie 

wszystkich dróg razem to wówczas trafiają na nadwyżkę budżetową, dlatego że 

na budowie dróg nie przewidzi się problemów. 

Wójt jest za tym, by na ulicy Łąkowej wykonać znów większy odcinek drogi, 

która ma 1800 metrów i położona jest w trudnym terenie. Zwrócił  się do 

radnych aby uzgodnili, że jeśli zostaną wygospodarowane  środki finansowe                

w ciągu roku , a jest to możliwe to wówczas  ta droga będzie kontynuowana                

i realizowana dalsza inwestycja. 

Następnie Wójt powrócił do pierwszego tematu poruszonego przez Radną Marię 

Smolarek dotyczącego przekazania 1.700 zł na zakupu  mundurów dla Orkiestry 

Strażackiej w Wierzchlesie i powiedział, ze środków tych nie można 

przeznaczyć z bieżącego utrzymania  straży, ponieważ nie dotyczy to 

utrzymania bojowego. 

W temacie wyjaśnień udzieliła Pani Skarbnik i powiedziała, że środki 

przeznacza się  na straż   w formie dotacji  dla stowarzyszeń z  której   potem się  

rozlicza. Jest to decyzja Rady Gminy czy zwiększy  środki o 1.700 zł dlatego, że 

w tym temacie musi zadecydować Rada Gminy. 

 

Następnie Przewodniczący Rady Gminy Artur Piosczek poddał pod głosownie 

wniosek Radnej Mari Smolarek dotyczący przyznania drugiej części dotacji  w 

wysokości  1.700 zł na zakup mundurów dla orkiestry.  

Za przyznaniem środków w kwocie 1.700 zł było 15 radnych. Rada Gminy 

jednogłośnie  postanowiła przyznać  środki  na w/w cel. 

 

Radny Jacek Młynarczyk – powiedział, że kiedy nie było drogi asfaltowej  był 

kłopot. Teraz jest droga i również jest kłopot z tego powodu. Teraz bez 

problemu mijają się dwa samochody, jednak gorzej jest z pieszymi. Problem 
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powstaje wtedy, kiedy robi się ciemno i gdy mijają się dwa samochody.                     

Wówczas pieszy jest mało widoczny i nie ma miejsca, by się schować na 

poboczu. Zaapelował do radnych o poszerzenie drogi, która  według starszych 

mieszkańców naszej miejscowości  była znacznie szersza.  Wystosował do 

Wójta apel, aby odnaleźć pierwotne granice tej drogi i poszerzyć drogę 

równiarką, a w przyszłości stworzyć na poboczu chodnik. Obecnie jest bardzo 

niebezpiecznie. Zwrócił się do radnych z Wierzchlasa o zainteresowanie się tą 

sprawą i poszerzenie drogi do granic geodezyjnych . 

 

Radny Jan Sarowski – mówił, że na zebraniu wiejskim w Wierzchlesie była 

mowa aby zburzyć stary przystanek autobusowy na ul. Wieluńskiej                          

w Wierzchlesie i wykonać dalej chodnik. Wójt przychylił się do tej prośby 

mieszkańców. 

 

Wójt powiedział, że radni z tym problemem zgłosili się podczas przerwy                    

i dlatego poprosił ich o przedstawienie tego tematu na sesji. Twierdził, że będzie 

to pierwszy przypadek i precedens, kiedy  odbędzie się wyburzenie istniejącej 

wiaty przystankowej  i postawienie nowocześniejszego przystanku, który  

kosztuje ok. 4.000 zł. Decyzja taka należy do Rady Gminy. Należy się 

zastanowić  skąd wziąć środki na ten przystanek. Przy budowie chodnika 

wątpliwości budzi problem, czy systemem gospodarczym będziemy w stanie 

wykonać zaplanowane budowy chodników i jeszcze wykonać dodatkowe 

zadania .Wójt powiedział, że  jeśli pojawi się taka szansa, to będzie prowadził 

rozmowy z Dyrektorem Dróg Wojewódzkich odnośnie otrzymania materiału             

w postaci np. krawężników aby nie uszczuplać własnego materiału. Jest to 

miejsce bardzo niebezpieczne . 

Wójt zwrócił się do radych o znalezienie i wskazanie miejsca skąd można wziąć 

środki na ten cel. 

Wiceprzewodniczący Rady Karol Sakowski zwrócił uwagę Wójtowi, że na 

zebraniu wiejskim w Wierzchlesie mówił Wójt co innego. Zapytał, czy Wójt 

pamięta to co mówił mieszkańcom, czy tylko mówił to co zebrani chcieli 

usłyszeć. Przystanek służy jako butka libacyjna i toaleta dlatego należy cos z 

tym zrobić. 

Wójt zwrócił się do Rady Gminy o wyrażenie zgody na rozebranie istniejącego             

i stojącego tam budynku-obiektu, a ponieważ  sprawy majątkowe są                         

w kompetencji Rady Gminy, to należy podjąć decyzję o rozbiórce budynku                 

i postawieniu nowej wiaty przystankowej.  Jeśli taka będzie decyzja Rady 

Gminy, to należy wskazać środki na zrealizowanie zadania.   

 

Przewodniczący Rady Gminy uznał, że  należy poczekać, jak zaczną być 

realizowane inwestycje i zaproponował przesunąć  ten okres przedjesienny oraz 

poczekać kilka miesięcy. Sprawę tą jednak należy mieć cały czas na uwadze. Na 
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sesji wrześniowej   Rada Gminy zastanowi się, skąd  wygospodarować środki na 

to zadanie. 

Przewodniczący powiedział, że stary przystanek należy  rozebrać  dlatego, że 

przestał być już dawno wizytówką gminy.  

Rada Gminy wyraziła zgodę na przesunięcie tematu na późniejszy czas.  

Przewodniczący Artur Piosczek poprosił Skarbnik Gminy o odczytanie projektu 

uchwały Nr XV/92/2008 z dnia 24 kwietnia 2008r. w sprawie zmian w budżecie 

gminy Wierzchlas na 2008 rok – podział nadwyżki budżetowej za 2007 rok. 

Ponieważ nie było uwag do przedstawionego tematu Przewodniczący poddał   

pod głosownie projekt uchwał i przyjęty został jednogłośnie. W głosowaniu 

uczestniczyło 15 radnych.   

  

d) wyrażenia zgody na zawarcie porozumienia z Powiatem Wieluńskim                  

w sprawie realizacji zadań inwestycyjnych. 

Wprowadzenia do tematu dokonał Sekretarz Gminy i powiedział, że 

porozumienie dotyczy realizacji dwóch inwestycji tj. inwestycji na ul. 

Południowej i  budowy chodnika oraz modernizacji drogi w miejscowości 

Przycłapy.  

Radny Józef Krzeszowski zapytał, czy będzie to porozumienie z zasięgiem 

perspektywicznym, czy tylko odnosić się będzie do konkretnych zadań 

planowanych w tym roku. Radny przytoczył treść pisma od Kierownika 

Powiatowego Zarządu Dróg w Wieluniu odnośnie odpowiedzi interpelacji 

radnego  dotyczącego budowy kolektora ściekowego zaplanowanego na rok 

2009. Zapytał, czy strona samorządowa Urzędu Gminy  będzie w tych 

negocjacjach z drugą stroną  o tym pamiętać  i aby to zadanie weszło do 

projektu budżetu na 2009 rok. 

Radny zwrócił się z drugim pytaniem dotyczącym formy zredagowania 

zapisu  w projekcie uchwały, a mianowicie „ wyrażenie zgody na  zawarcie 

porozumienia z Powiatem Wieluńskim”. Powiat to pojęcie  bardzo szerokie. 

W związku z tym, czy nie należy zredagować formy zapisu i zawrzeć 

porozumienie np. z agendą, która jest w gestii Starostwa, czy np. ze 

Starostwem, bowiem Powiat Wieluński  jest to określenie administracyjne             

i stąd obawy radnego. 

Sekretarz Leszek Gierczyk udzielił wyjaśnień i powiedział, że jest to 

porozumienie zawarte pomiędzy Gminą Wierzchlas, a Powiatem 

Wieluńskim. Tylko Gmina i Powiat  posiadają osobowość prawną i mogą 

zawierać skutecznie prawne  umowy. Urząd Gminy i Starostwo Powiatowe 

są to jednostki pomocnicze Urząd Gminy jest to jednostka pomocnicza 

Wójta, a Starostwo Powiatowe jest to jednostka pomocniczą Zarządu 

Powiatu. Nie mają one osobowości prawnej oraz nie mogą zawierać  

skutecznie ważnych umów z formalnego punktu widzenia. 

Na  drugie pytanie odpowiedział Wójt mówiąc, że porozumienia w ramach 

inicjatyw samorządowych zawierane są ze względu na Starostwo Powiatowe. 
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Żeby można było zrealizować niektóre zadania przy udziale Starostwa to  

Urząd Gminy musi spełnić ich warunki Starostwa. Gminie takie 

porozumienie jest niepotrzebne. Zawierane porozumienia w ramach 

inicjatyw samorządowych dotyczą budżetu z danego roku i w związku z tym  

są one zamknięte w danym roku budżetowym i nie funkcjonują w następnym 

roku.  W następnych latach  można zawierać nowe porozumienia. 

 

Ponieważ nie było więcej pytań i uwag Przewodniczący poprosił Sekretarza 

o odczytanie projektu Uchwały  Nr XV/93/2008  Rady Gminy Wierzchlas          

w sprawie wyrażenia zgody na zawarcie porozumienia z Powiatem 

Wieluńskim w ramach inicjatyw samorządowych. Następnie uchwała 

poddana została pod głosowanie i przyjęta jednogłośnie. W  głosowaniu 

uczestniczyło 15 radnych.     

 

e) ustalenia wysokości składek członkowskich Stowarzyszenia Lokalna 

Grupa Działania „Jurajska Kraina Warty”. 

Wprowadzenia do tematu dokonał Sekretarz Gminy Leszek Gierczyk                    

i powiedział, że  temat ten omawiany był na posiedzeniach komisji. 

Powiedział, że gmina jest członkiem stowarzyszenia Lokalna Grupa 

Działania „Jurajska Kraina Warty”. Przygotowywane są dokumenty 

strategiczne i na  uruchomienie  działalności potrzebne są środki finansowe 

w wysokości 10.000 zł. Zarząd Stowarzyszenia zaproponował, aby pieniądze 

z pięciu gmin, które wchodzą w skład stowarzyszenia w tym roku wniósł 

składkę w wysokości 10.000 zł. 

Ponieważ nie było pytań w przedstawionym temacie Sekretarz Leszek 

Gierczyk odczytał projekt uchwały Nr XV/94/2008 Rady Gminy Wierzchlas 

w sprawie wysokości składki członkowskiej na rzecz Stowarzyszenia 

Lokalna Grupa Działania „Jurajska Kraina Warty”, następnie uchwała 

poddana została pod głosownie i przyjęta jednogłośnie. W głosowaniu 

uczestniczyło 15 radnych.  

 

f) rozpatrzenia skargi na działalność kierownika GOPS w Wierzchlesie  

Przewodniczący Rady Gminy  powiedział, że temat nie będzie poruszany na 

sesji dlatego, że szczegółowo omawiany był na posiedzeniach Komisji. 

Potem poprosił Sekretarza Leszka Gierczyka o odczytanie projektu                

Nr XV/96/2008  Rady Gminy Wierzchlas w sprawie rozpatrzenia skargi na 

działalność kierownika Gminnego Ośrodka Pomocy Społecznej                           

w Wierzchlesie. 

Ponieważ nie było uwag do projektu uchwały, została ona poddana pod 

głosownie i przyjęta jednomyślnie. W głosowaniu uczestniczyło 15 radnych.   
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Punkt 6. 

Interpelacje zapytania i wolne wnioski. 

1. Przewodniczący Rady Gminy poinformował, że Firma „Orange” 

złożyła wniosek w sprawie postawienia masztu telefonii komórkowej  na 

terenie Gminy Wierzchlas. 

Sekretarz, powiedział, że firma Orange prowadziła pomiary na naszym 

terenie. Wskazane zostało jej kilka miejsc będących własnością gminy, 

na których można by było postawić radiostację. Firma wytypowała na 

postawienie masztu teren koło remizy w Kraszkowicach i zwróciła się             

z prośbą o wydzierżawienie terenu na okres 15 lat, są to 34 m
2
. Firma 

zaproponowała czynsz w wysokości 1.500 zł miesięcznie netto. 

Wydzierżawianie nieruchomości gminnych należy do kompetencji 

Wójta Gminy jednak, Wójt  zwrócił się o wyrażenie opinii do Rady 

Gminy  odnośnie zawarcia wyżej wymienionej umowy . 

W temacie głos zabrał Wójt i powiedział, że przygotowane zostały 

dokumenty: wypisy  i mapki i została również zamówiona zwyżkę                  

z Firmy Lumen, aby mógł wejść na odpowiednią minimalną wysokość i 

zbadać przepływ fal .Wskazane zostały następujące miejsca do 

pomiarów: Ośrodek Zdrowia Wierzchlas, były SKR w Wierzchlesie, 

Szkoła w Kraszkowicach. Spodobał mu się teren wokół remizy w 

Kraszkowicach i wówczas sami sprowadził zwyżkę i zmierzyli przepływ 

fal i sprawa zaczyna się rozwijać i należy podjąć decyzję.  

           Radny Marek Leszczyk zapytał, czy pokazana została działka w    

Krzeczowie, która obecnie przeznaczona jest do sprzedaży. Działka 

położona jest na dobrym terenie i dobrym  punkcie na  taką wieżę. 

           Wójt wyjaśnił, że przedstawiciel tej firmy miał zaznaczone pewne strefy      

          centralne w miejscowościach. Był to Wierzchlas, Kraszkowice                            

          i Krzeczów.    

          Jednak kiedy zobaczył teren w Wierzchlesie i w Kraszkowicach to do    

          Krzeczowa nie chciał już jechać, aby oglądać teren.  

           Przewodniczący Rady Gminy wnioskował, aby przygotowywany przez    

          Panią Skarbnik  projekt podziału nadwyżki budżetowej był  w formie   

           pisemnej,  papierowej, tak aby każdy radny mógł zobaczyć i otrzymać.  

          Wójt poinformował zainteresowanych Radnych z Wierzchlasa , że w    

          poniedziałek tj. 28 kwietnia 2008 roku o godzinie 9.
00 

odbędzie się     

          spotkanie z projektantem zajmujących się inwestycją na ulicy  

          Południowej  w Wierzchlesie.  

     Radny Karol Sakowski zapytał się Wójta, czy gmina w najbliższym    

    czasie planuje modernizację  drogi na ulicy Słonecznej w Wierzchlesie   

    (dawna Kopalina). Stan tej drogi jest katastrofalny i czy będą tam  

    prowadzone prace.  

 

     Wójt odpowiedział, że droga nawożona jest cały czas tłuczniem, aby    
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poprawić jej stan. Powiedział, że najpierw należy wykonać ulicę Polną,                 

a ulica Słoneczna będzie w następnej kolejności. Jeśli pojawią się dziury, to  

należy to zgłosić od razu do Pana Mirosława Kinasa i zostaną naprawione.  

Radny Paweł Pakuła zapytała się Wójta, czy otrzyma odpowiedź od Starosty 

Wieluńskiego odnośnie  zgłaszanej  na jednej z poprzednich sesji interpelacji 

dotyczącej budowy chodnika w Łaszewie Rządowym . 

Wójt odpowiedział, że  również nie otrzymał  odpowiedzi jednak wspólnie           

z kierownikiem Dróg Powiatowych Panem Antonim Burzyński udali się             

w teren  w celu zapoznania się z sytuacją.  Należałoby zebrać skarpę, aby 

wyrównać teren i zyskać przestrzeń minimum  120 centymetrów. Wówczas  

można by było się zbliżyć do wiaty przystankowej  z chodnikiem. 

Radna Bożena Przybyła zapytała, czy są posunięcia w sprawie odprowadzenia 

wody burzowej w Krzeczowie.  

Wójt – wyjaśnił, że w Krzeczowie obecnie zgromadzony jest materiał na 

wykonanie  chodnika o długości 600 metrów. Z materiału tego może się coś 

wygospodaruje na Kraszkowice w te najbardziej newralgiczne miejsca.               

W związku z tym należy się spotkać i porozmawiać. 

Pan Leona Makielak - sołtys wsi Wierzchlas A złożył podziękowanie od 

mieszkańców ulicy Wiśniowej w Wierzchlesie za wykonanie oświetlenia 

ulicznego w Kierunku cmentarza. Zwrócił się z prośba o wykonanie odcinka 

drogi asfaltowej. Do podziękowania  przychylił się również sołtys Makielak.  

Krystyna Buczkowska  sołtys wsi Kraszkowic podziękowała wszystkim     

radnym z Kraszkowic za pomoc w przygotowaniu i przeprowadzeniu    

zebrania wiejskiego w Kraszkowicach.  

 

2) Sekretarz zwrócił się do Przewodniczących Komisji Rady Gminy                         

o wytypowanie  trzech osób jako rzeczoznawców do szacowania wartości 

zwierząt gospodarskich w związku z Rozporządzeniem Ministra Rolnictwa                 

i Rozwoju wsi z dnia 27 kwietnia 2007 roku w sprawie trybu powoływania              

i odwoływania rzeczoznawców, ich kwalifikacji i wysokości przysługującego 

im wynagrodzenia oraz dokonywania przez nich szacowania  wartości. 

Do składu Komisji wytypowane zostały następujące osoby: z Komisji 

Rolnictwa, Leśnictwa i ochrony Środowiska wytypowana radnego Jerzego 

Cieślaka zamieszkałego Toporów ul. Szkolna 48 oraz Pana Marka Leszczyka 

zamieszkałego Kochlew 27 oraz Komisja Oświaty, Zdrowia i Sportu 

wyznaczyła Pana Adama Napieraja zamieszkałego Wierzchlas ul. Skotnicka 9.   

 

Punkt 7 

Zakończenie obrad XV sesji Rady Gminy Wierzchlas.  

Porządek obrad został wyczerpany w związku z tym Przewodniczący Rady 

Gminy zamknął XV sesję Rady Gminy Wierzchlas. 

Obrady zakończono o godzinie 11
00

. 

 


